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Doe  
mee! 
 

ls filosoof ben ik gewend aan 
het idee dat ik de realiteit niet 
begrijp. Comfortabel kunnen 
leven met dat besef is misschien 
wel het mooiste cadeau dat 
mijn studie in Utrecht mij 

heeft gegeven. En nee, vrees nu niet voor een 
halfzachte relativering van alle waarden en alle 
inzichten! Besef van je eigen ontoereikende 
begrip kan gepaard gaan met een hartstochtelijke 
verbondenheid aan bepaalde overtuigingen, 
leerde ik van de filosoof Richard Rorty.

Een mens kan niet anders dan leven vanuit over-
tuigingen. Het dagelijks werk van wetenschap-
pers is om zulke overtuigingen logisch coherent 
te maken en systematisch te toetsen. Alumni met 
een werkkring buiten de academie komen daar 
meestal niet meer aan toe. En dat is prima; ieder 
zijn vak. Want wetenschappelijke nauwgezetheid 
is mooi, maar voor een bloeiend en fijn publiek 
domein is het nog belangrijker dat beslissers 
en opiniemakers diep doordrongen zijn van de 
wetenschappelijke mentaliteit. Die mentaliteit 
schuilt in het besef dat ook jij het mis kunt 
hebben. Omdat je iets over het hoofd ziet. Omdat 
je geen weet hebt van bepaalde realiteiten. 

Omdat je je simpelweg vergist. 

Het is mijn vurige hoop dat 
alumni die menta liteit 

hun hele leven mee
dragen, en uitdragen. 
Want de openheid 
die samenhangt met 
die mentaliteit, is 
de mooiste bijdrage 

die de universiteit en 
haar alumni de samen-

leving te bieden hebben. 

A

Marjan Slob
Denker des Vaderlands
Marjan Slob is alumnus van de Universiteit Utrecht 
en zelfstandig filosoof, spreker en essayist. ‘Ruim denken’ 
is haar thema: al denkend vanuit de plek waar je staat 
ruimte scheppen. 

Mentaliteit
WOORD VOORAF

Als schatgraver, sterrenkijker 
of AI-trainer
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Verwondering
Bet·we·ter (de; m,v; meervoud: betweters), 1. 
iemand die alles beter wil weten; wijsneus.

Het Betweter Festival brengt jaarlijks een 
unieke mix van verhalen, muziek, kunst, film, 
interactieve installaties en live wetenschap-
pelijk onderzoek naar TivoliVredenburg. 
Het festival is er voor iedereen die wil weten 
hoe de wereld werkt, nieuwe ervaringen niet 
schuwt en zich graag verwondert. Onderzoe-
kers, kunstenaars en bezoekers ontmoeten 
elkaar in een ongedwongen festivalsetting 
en stellen de vragen die ertoe doen, voelen 
de tijdsgeest aan de tand, en dromen over 
de wereld van morgen. Deze foto is genomen 
 tijdens de zesde editie in 2022. Presentator 
Geert Maarse interviewde vele wetenschap-
pers in de Ronda-zaal onder begeleiding 
van twintig toptalenten van Het Nationaal 
Jeugd Jazz Orkest. De aftermovie van 
het Betweter festival 2023 kun je bekijken  
op betweterfestival.nl.

tekst Universiteit Utrecht
beeld Ward Mevis

BETWETER FESTIVAL
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Kort

Ralph  
Temmink  
wint Agnites 
 Vrolikprijs 

Ralph Temmink (Copernicus Instituut) onderzoekt 
hoe je 3Dgeprinte, biologisch afbreekbare struc
turen kunt ontwerpen die de natuur nabootsen. 
Het doel is om ze te gebruiken bij grootschalig 
natuurherstel. Voor zijn fundamentele onderzoek 
won hij deze zomer de Agnites Vrolikprijs. Deze prijs 
is tot stand gekomen dankzij een nalatenschap door 
alumna Cobi de Bree en vernoemd naar Agnites 
Vrolik (1810–1894), de eerste voorzitter van het 
Utrechts Universiteitsfonds. 

ECOSYSTEMEN HERSTELLEN

AFSCHEID

Frits van Oostrom: “Het 
gaat om het  ontdekken 
van schoonheid”
“Ik ben er echt van overtuigd dat het vinden van 
schoonheid in het leven goed is voor het welbevinden 
van mensen.” Aldus universiteitshoogleraar en expert 
in de Nederlandse letterkunde van de middel eeuwen 
prof. dr. Frits van Oostrom in zijn afscheidsinterview 
op de website van de universiteit. Na veertig jaar 
 hoogleraarschap zwaaide hij afge lopen mei af. Tijdens 
zijn afscheid is hij benoemd tot Ridder in de Orde 
van de  Nederlandse Leeuw. Hij werkte onder andere 
mee aan de Canon van Nederland, ontving de AKO 
 Literatuurprijs en de Spinozaprijs en droeg bij aan het 
tv programma en de podcast Het verhaal van Nederland. 
Zijn nieuwste boek is De Reynaert — Leven met een 
 middeleeuws meesterwerk. De NRC gaf het boek 
vier sterren en noemt het ‘een meesterwerk van 
 internationale allure’.

Lees en praat mee 
over de toekomst van 
een open universiteit
Een pleidooi voor open science. Dat is het boek 
De Universiteit in Transitie dat rector magnificus 
Henk Kummeling, vicerector Teaching & 
 Learning Manon Kluijtmans en vicerector 
Onderzoek Frank Miedema schreven, mede op 
basis van input van studenten en medewerkers. 
De universiteit heeft een belangrijke rol te spelen 
in de  huidige crises, van klimaatverandering tot 
armoede en toenemende vluchtelingenstromen. 
Maar de organisatie is teveel naar binnen 
gekeerd geraakt en moet worden opengebroken. 
Henk Kummeling: “Het boek geldt als open uit-
nodiging aan iedereen om mee te denken over 
hoe we dat doen.” Manon Kluijtmans vult aan: 
“Daarom willen we ontzettend graag input op 
deze eerste versie van het boek, zodat we onze 
visie kunnen toetsen.” 

Lees het boek, reageer op het 
open platform en bekijk de video 
van het tafelgesprek.  

OPEN UNIVERSITEIT UTRECHT
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Sharing Days
Afgelopen juni vonden in Utrecht 
de  Sharing Days plaats. Dit alumni 

evenement met festivalallure bood een 
bomvol programma met bijna 1000 
deel nemers en meer dan dertig activi-
teiten op het gebied van wetenschap, 
onderzoek, sport en cultuur. 

Verspreid over locaties op het Science 
Park en in de bruisende binnenstad van 
Utrecht bezochten zo’n duizend alumni 
de Sharing Days: van rond leidingen in 
de Evolutietuin van de Botanische 
Tuinen en poëzieroutes door de bin-
nenstad tot een filmvoorstelling in de 
openlucht. Deelnemers bezochten 
lezingen en masterclasses, gingen 
suppen op de Kromme Rijn en leerden 
muurklimmen onder toezicht van de 
instructeurs van  Olympos. Het Alumni 

Office organiseert dit 
festival jaarlijks om te 
laten zien wat de Universi-
teit Utrecht allemaal te 
bieden heeft en om onze 
alumni te  inspireren en 
te  ontmoeten.

ALUMNIFESTIVAL

Nalaten aan de 
 wetenschap 
Bij de Universiteit Utrecht werken we hard 
aan een betere wereld. Het oplossen van 
 maatschappelijke vraagstukken vraagt om 
top onderzoek waarin verschillende disciplines 
intensief samenwerken. Hier is geld voor nodig.
 
Wat als je dat onderzoek vooruit kan helpen? 
Mensen denken bij nalaten niet altijd aan 
hun universiteit. Daarom is het Utrechts 
 Universiteitsfonds samen met de collega 
universiteitsfondsen een campagne gestart. 
 
Draagt u het Utrechtse wetenschappelijk 
onderwijs en onderzoek een warm hart toe? 
En zou u willen weten hoe uw nalatenschap 
kan bijdragen aan een betere wereld? We 
nemen graag de tijd voor een goed gesprek.  

Bel of mail Robbert Jan Feunekes,  
06 – 44 225 014, r.j.feunekes@uu.nl

Of vraag de brochure aan op:  
Nalatenaandewetenschap.nl 

NALATEN

AnnamAKe
ILLUSTRATIE

7Nov 2023 — Illuster

mailto:r.j.feunekes%40uu.nl?subject=
http://Nalatenaandewetenschap.nl
http://uu.nl/sharingdays


Wetenschap

Goed nieuws voor iedereen die er 
weleens van droomt om een belangrijke 
ontdekking te doen, maar geen carrière 
heeft gemaakt als onderzoeker, uitvinder 
of ontdekkingsreiziger. ‘Het algemene 
publiek’ wordt steeds vaker ingeschakeld 
om te helpen bij wetenschappelijk 
onderzoek. Burgerwetenschappers 
kunnen bijdragen als proefpersoon, 
maar ook als schatgraver, sterrenkijker 
of AI-trainer. Drie projecten uitgelicht.

tekst Yavanne van Tiggelen

Burgerwetenschap, 
diepgravend en 
geestverruimend

Wetenschap
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Martje Ebberink

Alle   
stadsmensen … 

… van achttien jaar of ouder mét een smartphone 
kunnen meedoen aan een grootschalige studie naar 
de wisselwerking tussen leefomgeving en gezondheid. 
Hoe gezond iemand is hangt af van een combinatie van 
genetische factoren en het ‘exposoom’, het geheel aan 
externe omstandigheden. De kwaliteit van de lucht die 
iemand inademt speelt een rol, maar ook het aantal 
prettige sociale interacties of de lawaaierigheid van de 
omgeving. Om al die factoren in beeld te krijgen dragen 
zo’n duizend stedelingen dag en nacht een polsbandje 
dat de chemische stoffen opvangt waaraan ze worden 
blootgesteld. Twee sensoren monitoren de lucht die ze 
inademen, thuis en onderweg, terwijl een GPStracker 
bijhoudt waar ze zijn. Ten slotte houden de deelnemers 
in een  activiteitendagboek bij hoe ze zich voelen, wat ze 
ondernemen en waar ze dat doen. 
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GPS-tracker die de deelnemers aan 
het onderzoek continu bij zich dragen.

Saskia Stevens 

Elke bewoner 
van  Heerlen … 

… werd begin dit jaar opgeroepen om mee te doen aan 
het archeologische project ‘Heel Heerlen Graaft!’. Met 
succes, tijdens de Open Monumentendag in september 
lag heel Heerlen open. Op 25 plekken in de stad werd 
gezocht naar resten van het Romeinse verleden, als 
onderdeel van het meerjarig onderzoeksproject 
 Constructing the Limes. Het graven gebeurde in openbare 
grond én in de achtertuinen van twintig Heerlenaren. 
Precies één vierkante meter hebben zij ieder afgegraven 
en doorzocht, onder bege leiding van een archeoloog 
en studenten van de Saxion Archeologieopleiding. 
Bij de opgraving was zo’n beetje iedereen betrokken: 
de bewoners, de gemeente, het  Thermenmuseum, het 
provinciale depot De Vondst, de regionale archeologie-
vereniging, scholen. 

“Dan zijn er zomaar 150 mensen aan het werk aan jouw 
project, dat is echt geweldig!”, zegt projectleider Saskia 
Stevens. “Eigenlijk worden er 25 kijkoperaties uitge-
voerd op een ontzettend interessante plek. Heerlen lag 
op het kruispunt van twee belangrijke doorgaande 
wegen in het achterland van de grens van het Romeinse 
Rijk, de Nedergermaanse Limes. Er zit een schat aan 
informatie in de grond. Allemaal stukjes van het grote 
verhaal van de Romeinse geschiedenis. We hebben hier 
nog niet eerder zoveel ‘putjes’ tegelijk open gehad. 
Grote kans dat we nu meer te weten komen over de 
 indeling van de stad, het soort gebouwen dat er stond 
en het eet patroon van mensen. Dit is de eerste keer dat 
ik met zo’n grote groep samenwerk in een publieks
opgraving, maar er gaan er zeker meer volgen. We zijn 
in gesprek met gemeentes in Nederland en België. 
Twee jaar geleden zei ik tijdens een interview met RTV 
Utrecht over het Limesproject al dat het de bedoeling 
is dat iedereen mee kan doen. En nu kan het echt!”

Be
el

d:
 S

as
ki

a 
St

ev
en

s

Eind oktober won Saskia Stevens de Open 
Science Recognition Award van CHARM-EU 
voor het Constructing the Limes-project.
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Wetenschap

“Al die data samen geven een goed beeld van 
de leef omstandigheden in de stad”, vertelt Martje 
Ebberink, communicatie adviseur van het project. 
“We weten uit eerder onderzoek al dat een groene 
om geving goed is voor de gezondheid. Maar hoe 
beïnvloeden alle factoren samen jouw gezondheid? 
Uiteindelijk levert dit een kaart op van Nederland 
die beleids makers, architecten en ingenieurs 
kan helpen om een gezonde stedelijke om geving 
te ontwerpen.”

De Exposoom Panelstudie is onderdeel van het 
 Europese onderzoeksproject EXPANSE, dat in 
totaal tien jaar in beslag neemt. Behalve in 
 Nederland worden ook in Spanje, Polen, 
 Griekenland en Zwitserland omgevingsfactoren 
uitgebreid gemeten door stadsbewoners. 

“Participanten moeten best veel voor ons doen,” 
voegt Martje toe. “En het duurt jaren voor de resul-
taten er zijn. We gaan daarom bijeenkomsten voor 
hen organiseren om ervaringen uit te wisselen 
en in gesprek te gaan met de verschillende experts. 
Zo krijgen ze een kijkje in de keuken.” 

Stefan Vandoren

Iedere wereld
burger …

… kan met de app ‘Black Hole Finder’ mee speuren 
naar nog onbekende gebeurte nissen in de ruimte, 
zoals nieuwe zwarte gaten. Een zwart gat is een 
gebied waaruit niets kan ontsnappen, zelfs licht 
niet. Zo’n gat ontstaat wanneer een zware ster 
ineenstort en het ‘groeit’ vaak door materie uit 
de omgeving op te nemen. Via telescopen die over 
de hele wereld staan opgesteld komen doorlopend 
beelden binnen. Computerprogramma’s maken 
uit die constante stroom een selectie van beelden 
waar mogelijk iets interessants op te zien is. 

Lijkt het je leuk om deel te nemen aan 
deze studie of wil je er meer over weten?  
Kijk op exposoompanel.nl

Wetenschappers bekijken die beelden vervolgens. 
Helaas blijkt de computer nog niet zo goed in het 
onderscheiden van een werkelijke gebeurtenis, 
zoals een botsing tussen twee neutronensterren 
en optisch bedrog. Precies daar kunnen burger
wetenschappers bij helpen. Zij krijgen via de app 
de eerste selectie van mogelijk veelbe lovende 
 beelden te zien en beoordelen of er inderdaad een 
interessante gebeurtenis in beeld is. Als meerdere 
gebruikers de beelden als interessant aanmerken, 
worden ze aan de betrokken sterren kundigen 
voorgelegd. De app geeft voorbeelden en legt uit 
wat daarop te zien is. Zo worden deel nemers klaar-
gestoomd om mee te speuren en nieuwe ontdek
kingen te doen. Voorkennis is niet nodig, iedereen 
die nieuwsgierig is en zin heeft zich te verdiepen 
in de ruimte kan meedoen aan dit onderzoek.

“Het mooie is dat iedere gebruiker van de app 
de wetenschap helpt door een goede selectie te 
maken en tegelijkertijd de bestaande selectie
programma’s traint. Data van de deelnemers 
worden opnieuw gebruikt voor machine learning. 
Zo worden die systemen steeds beter in het waar-
deren van de beelden”, licht Stefan Vandoren toe. 
Hij is bij het project betrokken vanuit het Dutch 
Black Hole Consortium. “Hoe meer gegevens, hoe 
beter dat gaat. Het succes hangt af van het aantal 
gebruikers. We hopen dan ook op veel deelnemers, 
wereldwijd.” 

De app Black Hole Finder is gratis 
beschikbaar voor apple/android.
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Benoemingen

Ook ‘benoemd’ 
worden?
Geef je benoeming door via  
alumni@uu.nl. Wie weet zie je jezelf 
terug in de volgende Illuster.

Dienke Bos
Master Neuro science 
en Cognition (2009) is 

sinds 1 juni directeur-bestuurder van 
MIND. Bos was de uitvoerend directeur 
van het onderzoeksprogramma YOUth 
aan de Universiteit Utrecht en het 
UMC Utrecht. 

Anjet Daanje 
Doctoraal Wiskunde (1991) 
won afgelopen jaar de prijs 

voor Beste Groninger Boek en de 
Libris Literatuur Prijs voor Het lied van 
ooievaar en dromedaris en de Constantijn 
 Huygens-prijs voor haar oeuvre. 

Diet Groothuis 
Doctoraal Literatuur-
wetenschap (1989) won 

de Frater Willibrordus Prijs voor haar 
beschrijving van de late gierzwaluw 
in radioprogramma Vroege Vogels.

Dennis Hesseling
Master Wiskunde (1994) 
en promotie Wiskunde 

(1999) is per 1 juli benoemd tot Head 
of Gas, Coal & Power bij het International 
Energy Agency (IEA, Paris). 

Hella Hueck
Master Rechten wordt per 
1 januari 2024 hoofdredac-

teur van Elsevier Weekblad (EW).

Paul Huisman 
Master Bestuur en beleid 
(2013) werd regiomanager 

Drenthe voor het Leger des Heils. 

Jan Derck van Karnebeek 
Master Rechten (1990) 
is benoemd tot CEO van 

 Koninklijke FrieslandCampina N.V. 

René Medema
Promotie Biomedische 
wetenschappen (1993) 

is benoemd als Chief Scientific Officer 
(CSO) van het Princes Máxima  Centrum 
in Utrecht. Hij start op 1 april 2024.

Walter Oostelbos
doctoraal Geschiedenis 
(1988) is afgelopen maart 

beëdigd als ambassadeur voor 
 Nederland in Suriname en Guyana. 

Michiel Scheffer 
Doctoraal Sociale   
Geografie (1988) en 

 promotie Geo grafie (1992) is door 
de  Europese Commissie benoemd tot 
eerste Voorzitter van de Europese 
 Innovatieraad. 

Maurice Unck 
Master Rechten (1998) 
start per 1 januari 2024 

als  directeur Mail Nederland, het 
 postbedrijf van PostNL. 

Herman van der Zandt 
MA Rechten (1998) 
stapt na 23 jaar NOS over 

naar  KRO-NCRV om De Slimste Mens 
te  presenteren.

De Universiteit Utrecht is trots op haar afgestudeerden. 
Alumni zijn een belangrijk deel van de academische gemeen-
schap. Waar zijn zij allemaal actief? Illuster doet een greep uit 
opvallende benoemingen van het afgelopen halfjaar.

Joost de Vries 
(Master Geschiede-
nis)  won de Frans 

 Kellendonkprijs voor zijn literaire 
oeuvre, waaronder Clausewitz 
(2010), De Republiek (2013), Oude 
Meesters (2017) en Rustig aan, Tijger 
(2020). De prijs wordt onder 
 toezicht van de  Maatschappij der 
Nederlandse Letterkunde eens in 
de drie jaar toegekend.

De Vries studeerde journalistiek 
aan de Hogeschool Utrecht en 
geschiedenis aan de Universiteit 
Utrecht. Sinds 2007 is hij redac-
teur en literair criticus van De 
Groene Amsterdammer en inmid-
dels ook adjunct-hoofdredacteur. 
Hij schreef eerder ook voor onder 
meer Das  Magazine en nrc.next.

De Commissie van voordracht 
van de Frans Kellendonkprijs zegt 
onder andere: “Joost de Vries 
kwam met zijn debuutroman 
Clausewitz (2010) met veel lef de 
Nederlandse literatuur binnen. 
Zijn thema week sterk af van wat 
gebruikelijk was en is in de 
 Nederlandse romankunst. In deze 
roman kon je de contouren zien 
van het tragische levensgevoel 
dat ook het latere werk van De 
Vries kenmerkt. Zijn personages 
zijn op de vlucht voor zichzelf en 
ontkennen dat. Wat dit betreft 
hoort De Vries’ werk tot de grote 
traditie van de Romantiek.”

Be
el

d:
 E

ls
 Z

w
ee

rin
k

Be
el

d:
 H

en
k 

Ve
en

st
ra

11Nov 2023 — Illuster

mailto:alumni%40uu.nl?subject=


Grondig 
speuren

Charlotte Gentenaar is educator. Luc Lourens is 
wetenschapper. Zij werkten samen aan de zaal 
Grondig Speuren in het vernieuwde Universiteits-
museum Utrecht. In die zaal ervaar je hoe onder-
zoekers speuren naar aanwijzingen die laten zien 
hoe de aarde door de eeuwen heen veranderd is. 
Zoals de donkere en lichte lagen in een boorkern, 
die iets zeggen over het klimaat van vroeger. 
Hoe komt zo’n museumzaal eigenlijk tot stand?
tekst Stephanie Helfferich 
beeld Bas van Hattum

UNIVERSITEITSMUSEUM
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e spreken Charlotte 
en Luc in het 
museum, enkele 
dagen voor de 
 officiële opening. 
Hoe vertaal je dit 

soort complex onderzoek voor museum
bezoekers? “Eigenlijk begin je met de 
vraag: wat kun je zien aan de boorkern?”, 
vertelt Charlotte Gentenaar, educator bij 
het museum. “De kleurverschillen in de 
boorkern en de lengte ervan vallen meteen 
op en spreken mensen aan. We laten 
 bezoekers langs die boorkern terug in 
de tijd stappen.”

In de zaal Grondig Speuren van het Univer-
siteitsmuseum Utrecht (UMU) ligt een 
replica van een boorkern, een stuk bodem 
van de Middellandse Zee dat naar boven is 
gehaald met een boring. In de zeven meter 
lange boorkern zie je een dwarsdoorsnede 
van de sedimentafzettingen in de bodem 
van de afgelopen 200.000 jaar, als de jaar-
ringen van een boom.” Paleoklimatoloog 
Luc: “Wij onderzoekers kijken naar van 
alles: kleurverschillen, korrelgrootte
veranderingen, mineralen, fossielen van 
organismen, plantjes, pollen, sporen, en 
foraminiferen (eencelligen met een uit-
wendig kalkskelet, red.). Dat geeft infor-
matie waarmee je een reconstructie kunt 
maken van de verandering van het klimaat 
door de tijd heen”. 
Charlotte: “We willen de inhoud van Luc’s 
onderzoek laten zien, maar vooral ook de 
onderzoeksmethode die hij toepast, het 
leggen van verbanden. Wat zegt dat nou, 
die donkere en lichtere lagen in de boor-
kern?” Luc vult aan: “En waarom komen ze 
elke keer weer terug? Je wilt laten zien dat 
het een patroon is.”

Charlotte legt uit dat ze in het museum bij 
het ontwikkelen van een zaal veel tussen-
tijds testen bij bezoekers. “Hoe vinden ze 
het niveau? Vinden ze onze opdrachten 
leuk om te doen? Op basis van hun reacties 
en onze eigen observaties doen we aanpas-
singen. In het begin hebben we de boorkern 
getest met een regenpijp gevuld met zand. 
In de coronatijd maakten mijn collega’s 
thuis een papieren prototype en vroegen 
mensen uit de buurt om langs te komen en 
erop te reageren. Soms moeten we harde 
keuzes maken. Bijvoorbeeld als we zien dat 
bezoekers afhaken omdat een opdracht te 
lang duurt. De reactie van de bezoekers 
laat ons zien wanneer het goed is.” 
Luc: “Wat ik bijvoorbeeld in het begin wilde 
doen was de relatie leggen naar ijstijden, 
de CO2 veranderingen ernaast zetten, dat 
gaat over dezelfde periode. Maar dat werd 
al snel te complex, dus toen zijn we steeds 
meer gaan vereenvoudigen. Hoe versimpel 
je informatie om de boodschap toch over 
te laten komen? Dat vond ik een enorme 
uitdaging. Dat had ik zelf nooit zo kunnen 
bedenken.” 

Laten we op expeditie gaan!
Charlotte knikt naar Luc: “Luc kan heel 
bevlogen vertellen over zijn onderzoek. 
Dat inspireert ons hier in het museum al 
enorm. Vervolgens bevragen we hem om 
zelf goed grip te krijgen op de materie.  

W

Dubbelinterview

Lucas Lourens is hoog-
leraar paleoklimatologie 
aan de Universiteit 
Utrecht. Hij onderzoekt 
klimaatveranderingen aan 
de hand van geologie.

Charlotte Gentenaar 
is educator bij het Univer-
siteitsmuseum Utrecht. 
Zij werkt mee aan tentoon-
stellingen en ontwikkelt 
programma’s voor families 
en scholen.

“De reactie 
van de bezoekers 

laat ons zien 
wanneer het 

goed is”
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Het onderzoek is ons uitgangspunt en 
daarbij bedenken we welk gedrag we willen 
zien en hoe we dat voor elkaar krijgen. 
 Plezier vinden we bijvoorbeeld heel 
belangrijk, het avontuurlijke: laten we op 
expeditie gaan. Het UMU is een familie
museum, dus willen we dat bezoekers 
samen aan de slag gaan en samen een 
ervaring delen, dat ze in gesprek gaan met 
elkaar: Wat zien we nu? Welke verbanden 

kunnen we leggen? 
Wat weten we nu?” 
Luc vult aan: “Als je stu-
denten iets moet uitleggen 
zit je ook samen achter de 
microscoop. Je laat zien hoe 
je materiaal moet monste-
ren, hoe je grond moet 
wassen. Dat gaat allemaal 
in teamverband, ook met 
behulp van technici.”

Verwondering
“Het belangrijkste voor mij 
is dat er enige verwonde-

ring is”, zegt Luc. “Dat bezoekers die boor-
kern zien en zich realiseren dat er tijd in zit. 
Dat de fossielen in die boorkern ons iets 
vertellen over de omstandigheden waarin 
ze bewaard zijn gebleven, en dat dat met 

klimaat te maken heeft. Als we die bood-
schap mee kunnen geven, dan ben ik al 
happy. Zelf kan ik nooit meer normaal op 
vakantie, want elke rots vertelt mij wel een 
verhaal. Uiteindelijk wil ik mensen mee
geven dat er overal verhalen in zitten die 
je kunt onderzoeken, ook in stenen.” 
 Charlotte: “Puzzelen past er ook heel erg 
bij, verbanden leggen tussen de verschil-
lende stukjes, als ze daarover praten en 
over de verwondering als ze door de micro-
scoop naar die kleine fossielen kijken.” 

“Kijk, dat is voor mij al zo normaal en 
 tri viaal…”, lacht Luc. “Als mensen die ver-
wondering hebben die ik ooit ook had toen 
ik voor de eerste keer door een microscoop 
keek, dat vind ik zo leuk om te zien. Ik doe 
dat nog steeds met studenten. Ze mogen 
hun eigen monsters wassen en dan gaan we 
op zoek naar die foraminiferen. Eerst is het 
gewoon een klont modder. Na het wassen 
is die modder een beetje weg, en dan 
beginnen ze het te zien en hoor ik de ver-
wondering … .” “…het is bijna goud zoeken”, 
vult Charlotte enthousiast aan. “Weer dat 
avontuur. En wat ik zelf heel bijzonder 
vind”, zegt ze tegen Luc, “… is dat je ons 
liet zien dat zelfs de stand van de zon ten 
opzichte van de as van de aarde invloed 

heeft op het klimaat, en dat je 
zoiets groots kunt af ezen aan 
zoiets kleins als de foraminiferen. 
Echt fantastisch.” Luc knikt:  
“…precies, dat zijn die patronen.”

Hoe werkt wetenschap?
Waarom vindt Luc het belangrijk 
om hieraan mee te werken? “Ik 
vind het belangrijk mensen te 
leren hoe het systeem Aarde 
werkt. Ik wil ze een idee geven hoe 
je dat onderzoek doet, meegeven 
dat wij ook steeds beter begrijpen 
hoe dat systeem werkt. En dat we 
ons niet baseren op een mening, 
maar op wetenschappelijk onder-
zoek als we daarover vertellen.” 
Charlotte: “Dat is precies wat we 
met ons museum voor ogen 
hebben: mensen begrip geven 

“We zien 
wetenschappers 
als deel van onze 

collectie”

Dubbelinterview
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Museum voor 
nieuwsgierige 
mensen
“Het vernieuwde Universiteitsmuseum is 
hét museum voor iedereen die nieuwsgierig 
is”, aldus directeur Femke den Boer. Het 
 verbouwde museum telt vijf nieuwe tentoon-
stellingszalen waar je als bezoeker actief 
 kennismaakt met wetenschappelijk onder-
zoek van de Universiteit Utrecht vroeger 
en nu. Als bezoeker kun je ook zelf aan de 
slag. Zo kun je een hart-longmachine ont-
werpen, het gedrag van apen en mensen 
bestuderen, experimenteren met een 
 luchtpomp of meedoen aan verschillende 
onderzoekworkshops. Femke den Boer: 
“We nodigen onze bezoeker graag uit om 
vragen te stellen over zichzelf en de wereld 
om zich heen. In het museum willen we 
bezoekers laten ervaren dat je alles kunt 
onderzoeken als je de juiste vragen stelt 
en net als wetenschappers verschillende 
onderzoeksvaardigheden gebruikt.  
Denk aan ontwerpen, kijken en vergelijken, 
experimenteren, bronnen onderzoeken 
en speuren in de aarde.” 

Het museum en de Oude Hortus zijn 
geopend van dinsdag t/m zondag  
van 10.00 – 17.00 uur. Umu.nl

hoe wetenschap 
werkt, zodat ze dat 
op waarde kunnen 
schatten. Dat onder-
scheidt ons denk ik 
ook van andere 
musea. Wij laten niet alleen de resultaten van wetenschap 
zien, we gaan in op het proces. Als je nieuwsgierig bent 
en je hebt een vraag, hoe ga je dat dan onderzoeken? 
Hoe kom je tot een antwoord? Hoe pak je dat aan en wat 
zijn de verschillende methodes?” 
Luc: “Er zullen ook veel mensen zijn die met meer vragen 
weggaan dan ze binnenkwamen. Zo werkt onderzoek óók: 
het stimuleert om verder te onderzoeken.” En dat is prima 
volgens Charlotte. “We laten zien dat wetenschappers 
twijfelen, dat kennis niet altijd vaststaat. We laten zien 
dat er verandering zit in de manier van onderzoek 
doen vroeger en nu en dat we altijd door kunnen blijven 
onderzoeken.” 

Aan het eind van het gesprek gaan we nog even naar de zaal 
waar de boorkern ligt. Luc heeft de zaal nog niet helemaal 
klaar gezien. “Wat zijn die modellen van de foraminiferen 
mooi geworden!” Hij wijst op de replica van de boorkern: 
“Die replica is echt geweldig mooi gemaakt. Kijk, het appa-
raat waarmee we elementenanalyse doen laat een spoor 
achter, zelfs dat zit erin.” 

Charlotte en Luc kijken allebei trots rond. Voor Charlotte 
is het museum een succes als de bezoekers in de rol van 
onderzoeker kruipen, zelf aan de slag gaan, ervaren en 
doen als de wetenschapper, vertelt ze. “En als ze naast 
het bezoeken van de tentoonstellingen ook in onze 
 programma’s hun eigen vragen onderzoeken. Dat kan 
 bijvoorbeeld in workshops met wetenschappers. We zien 
dus ook de wetenschappers als deel van onze collectie.” 
“Ja”, beaamt Luc. “Dat zijn we ook!” 

“Ik wil dat  
mensen zich 

verwonderen”

UMU

Help ook mee!
Hoe werkt onderzoek? Hoe komen onderzoekers tot antwoor-
den? Dat wil het vernieuwde Universiteitsmuseum Utrecht 
(UMU) bezoekers laten ervaren, om een brug 
te slaan tussen wetenschap en publiek. Als 
bezoeker word je zelf onderzoeker en krijg je 
een kijkje onder de motorkap van het onder-
zoek aan de Universiteit Utrecht. Wil je het 
museum daarbij helpen? Word dan sponsor of 
vriend van het museum: umu.nl/steun-ons 
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Zelfde 
studie ...

Matthijs 
Graner (36)
Studie: Biologie/Wetenschapseducatie-  
en communicatie
Werk: Educatief begeleider en ontwikkelaar,  
Science link en preparateur bij Naturalis

ls kind vond ik vlak bij ons 
huis een bijzondere steen. 
Ik was overtuigd dat het een 
dinobot was en nam hem 
mee naar Naturalis. Het bleek 

‘slechts’ een vuursteen, maar mijn interesse 
in de natuur was gewekt. Tijdens mijn studie 
biologie kreeg ik steeds meer waardering 
voor hoe de natuur in elkaar zit en hoe al het 
leven van elkaar afhankelijk is. Hoe die bij-
zondere samenhang (meestal) standhoudt, 
daar kan ik nog steeds niet bij! Ik heb veel 
met apen gewerkt, zo heb ik het gedrag van 
makaken onderzocht. Ik realiseerde me 
 hierdoor hoe weinig we van elkaar verschil-
len. Ik wil mensen doen verwonderen over 
de natuur. Bij  Naturalis ga ik hierover dage-
lijks in gesprek met bezoekers van alle leef
tijden. Als educatief ontwikkelaar werk ik 
aan de inhoud die ik graag wil overbrengen. 
Ik houd van de variatie. De ene dag vertel 
ik als science link verhalen en verbind ik 
wetenschap en publiek om vervolgens als 
preparateur in het dinolab te vertellen over 
dinosaurussen. Als er aan het eind van de 
dag een kind naar mij toe komt en zegt: ‘ik 
ga de insecten in mijn tuin bekijken’, dan 
heb ik mijn doel bereikt.

A
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Zelfde 
studie ...

... andere
carrière

Erlen Bruls 
(37)
Studie: Biologie/Neurowetenschappen
Werk: Adviseur Wetenschappelijk Onderzoek bij 
 Alzheimer Nederland

k koos biologie omdat het over 
alle leven gaat, in de breedste zin. 
Vanaf het tweede jaar van mijn 
bachelor spitste mijn interesse 
zich steeds meer toe op het gedrag 
van de mens en de hersenen. 

Onderzoek doen vond ik leuk, maar ook ver 
af staan van de ‘echte wereld’. Tijdens mijn 
studie had ik niet echt een beeld van mijn 
latere werk. Het ging mij om het leren zelf. 
Na mijn studie heb ik onder andere onder-
zoek gedaan naar jeugdhulp. Alzheimer 
Nederland kende me al van een stage en 
vroeg om voor ze te komen werken. Daar 
ging ik aan de slag om mensen met dementie 
en hun mantelzorgers een stem te geven bij 
de keuze welk onderzoek subsidie krijgt. 
Ook mensen met dementie kun je betrekken 
bij dit soort beslissingen. Vraag ze bijvoor-
beeld ‘Vind je dit belangrijk?’ of ‘Is dat een 
probleem dat je herkent?’. Tien jaar geleden 
was het relatief nieuw om de doelgroep 
te betrekken bij onderzoek, nu is het een 
voorwaarde voor financiering. Los van de 
verplichting probeer ik onderzoekers te 
laten zien dat hun onderzoek er leuker én 
beter van wordt. Het geeft me voldoening als 
het me lukt om zo wetenschap en praktijk 
met elkaar te verbinden. 

I

tekst Ulrike Schmidt
beeld Ivar Pel
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Fleur Froeling maakt  burgers 
tot mede-onderzoekers

‘If you want to go fast, go alone. If you want to go far, 
go together.’ In dit Afrikaanse gezegde schuilt een 

waardevolle boodschap voor de wetenschap. Dat moet 
wetenschapper Fleur Froeling — groot voorstander van 
burgerbetrokkenheid — ook hebben gedacht. Ze betrok 

niet-wetenschappers in élke fase van haar onderzoek, 
inclusief de keuze voor het onderwerp: houtrook. 

tekst Juliet Joosten en Rosan Reusken beeld Ed van Rijswijk

 Jíj bent toch  
   de weten
schapper?! 
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“Elk onderzoek 
is gebaat bij 

het betrekken 
van burgers”
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ier jaar geleden solliciteerde 
Fleur Froeling op een promotie-
traject in burgerwetenschappen, 
zonder te weten waarover haar 
onderzoek precies zou gaan. Wel 

wist ze dat het moest voldoen aan drie voor-
waarden: maatschappelijk belang, milieu 
en gezondheid. De rode draad daarin was 
 burgerwetenschap (zie kader op pagina 22). 

Zonder onderzoeksvraag ging Froeling 
van start. “Voordat ik aan het onderzoek 
begon, had het team gekeken welke onder-
werpen over milieu veel aandacht kregen 
in de media”, vertelt ze. “Houtrook kwam 
steeds terug, bijvoorbeeld bij barbecueën, 
haardvuren en de verbranding van bio-
massa. Toen ik in 2019 begon, riep ik 
mensen dus online op om hun vragen over 
houtrook op te sturen.” Opnieuw bleek dat 
onderwerp een heet hangijzer. Ze had zelf 
nooit gedacht dat er zo’n verhitte discussie 
over zou zijn. Froeling kreeg maar liefst 
honderd dertig unieke vragen binnen, 
 variërend van: ‘Wat doet de as van de 
kachel van de buurman met mijn tomaten?’ 
tot ‘Is mijn auto vervuilender dan mijn 
kachel?’. “Om daaruit één onderzoeksvraag 
te kiezen, praatte ik met deelnemers aan 
het onderzoek, RIVM, GGD Amsterdam en 
TNO. Dat leidde tot de onderzoeksvraag: 
Wat is het effect van houtrook op de 
 gezondheid? Ook de onderzoekslocaties 
selecteerden we samen: IJburg, Bergen, 
Zutphen en De Meern.”

Deelnemers eerst sceptisch
In IJburg vond de eerste bijeenkomst van 
het onderzoek plaats. “Superspannend, 
want ik had geen idee hoeveel mensen er 
zouden komen”, vertelt Froeling. Gelukkig 
was de opkomst boven verwachting, al 
waren de mensen wel sceptisch. “Er heer
ste wantrouwen, de aanwezigen vroegen 
zich af: ‘Wat wil je van ons? Waar heb 
je ons voor nodig? Jij bent toch de weten-
schapper?!’ Dan legde ik uit dat we geen 
onderzoek doen náar hen, maar mét hen.”

Volgens Froeling kwam het betrekken van 
bewoners haar onderzoek ten goede. “Zij 
kennen de omgeving, weten waar houtrook 
te ruiken is en konden bijvoorbeeld helpen 
om een goede locatie te vinden voor een 
meetstation. Met alle input maakten mijn 
collega’s en ik een plan voor het onderzoek. 
Ik vertelde de groep dat we niet alles 
konden onderzoeken, zoals de individuele 
gezondheidseffecten. Wel konden we op 
buurtniveau een meetstation plaatsen en 
zo de gezondheidseffecten op een groep 
meten. Ik zag dat eerst als nadeel, maar 
de deelnemers wezen me op het voordeel. 
Het perspectief veranderde zo namelijk 
van een individueel probleem naar overlast 
voor de buurt.”

De omwonenden hielpen niet alleen mee bij 
de besluiten, maar ook bij de uitvoering van 
het onderzoek. Zo hielden ze drie maanden 
dagboeken bij met klachten door houtrook, 

V

“De presentatie 
van de voorlopige 

resultaten was 
openbaar”
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Burgeronderzoek

deden ze twee keer per dag een meting 
van hun longfunctie en verzamelden ze 
speekselmonsters. 

Steeds meer vertrouwen
In de eerste bijeenkomst ventileerden 
mensen nog vooral frustraties en zorgen. 
Vanaf de tweede bijeenkomst kwam er 
meer ruimte voor gesprekken over de 
inhoud van het onderzoek. “Zo werden 
burgers echt medeonderzoekers”, vertelt 
Froeling. “Als later in het proces een 
nieuwkomer met een gestrekt been de 
 discussie in ging, corrigeerden de andere 
deelnemers diegene. Ze zeiden: ‘We snap-
pen je frustratie, maar we zijn hier om 
onderzoek te doen’.” Het vertrouwen van 
de mensen in het onderzoek groeide, ze 
waren toegewijd en bleven het hele onder-
zoek betrokken. Er ontstond een band 
tussen de onderzoeker en de deelnemers. 
Froeling: “Ik ken de namen van alle deel-
nemers en ben ook bij een aantal van hen 
thuis geweest.”

Als Froeling er tijdens het onderzoek even 
doorheen zat, hoefde ze alleen haar mail-
box maar te openen. “Ik kreeg regelmatig 
berichten van deelnemers waarin ze hun 
waardering uitspraken voor mijn onder-

zoek en vertelden over hun ervaringen. 
Daardoor kwam ik als onderzoeker dicht 
bij de mensen te staan die elke dag met 
houtrook te maken hebben. Ik voelde dat 
mijn onderzoek voor hen belangrijk was.”

De samenwerking met burgers was soms 
ook ingewikkeld. “Ik liep tegen allerlei 
 uitdagingen aan”, vertelt Froeling. 
“Zo moest ik ervoor zorgen dat ze steeds 
betrokken bleven bij het onderzoek. 
Dat was best lastig, want zo’n onderzoek 
duurt jaren. Ook kwamen uitkomsten soms 
niet overeen met hun verwachtingen.” De 
tactiek van Froeling was transparant zijn. 
“Ik was open over het onderzoeksproces en 
de uitdagingen die dit met zich meebrengt. 
Dat zorgde voor veel vertrouwen. Zo losten 
problemen zich vanzelf op.”

Openlijk praten over resultaten
Net als bij de rest van het onderzoek, 
waren de nietwetenschappers ook betrok-
ken bij de resultaten. “Normaal gesproken 
delen we voorlopige resultaten alleen met 
collega’s”, legt Froeling uit. “Nu was de 
presentatie van de voorlopige resultaten 
openbaar. Ook deelnemers en journalisten 
sloten aan, maar niemand heeft daarover 
iets naar buiten gebracht. Pas op het  

Fleur Froeling
heeft een master in Global 
Health en is promovendus 
aan de Universiteit 
Utrecht. In haar onderzoek 
focust ze op burgerweten-
schap binnen het thema 
milieu-epidemiologie. 
Met het project CHARRED 
onderzoeken Fleur en haar 
collegawetenschappers 
van het Institute for Risk 
Assessment Sciences 
(IRAS) samen met burgers 
de gezondheidseffecten 
van houtrook. 

“Door alle 
berichten van 

deelnemers voelde 
ik dat mijn 
onderzoek 

belangrijk was”
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moment dat wij het startsignaal gaven, ver-
telden mensen enthousiast over de definitieve 
resultaten in debatten, op X (voorheen Twitter) 
en met fyers.”

Het onderzoek toont aan dat houtrook op korte 
termijn kortademigheid in rust veroorzaakt. 
Daarnaast gebruiken mensen meer medicatie bij 
een toename van houtrook, ook als ze geen astma 
of COPD hebben. De klachten verdwijnen weer als 
de houtrook afneemt. De deelnemers waren niet 
verbaasd over de resultaten. Froeling vertelt dat 
de uitkomsten voor hen een bevestiging waren 
van hun gevoel. Ze waren opgelucht, konden 
 verwijzen naar het onderzoeksrapport en kregen 
daarmee argumenten om hun gevoel te onder-
bouwen. Eén uitspraak kan Froeling zich nog 
goed herinneren: ‘Ik ben blijkbaar niet de enige 
die overlast ervaart van houtrook, ook gezonde 
mensen krijgen klachten.’

Froeling schreef, opnieuw samen met burgers, 
een beleidssamenvatting over de uitkomsten, 
die ze deelden met de Tweede Kamer. De onder-
zoeksresultaten zorgden voor vooruitgang in 
gesprekken tussen beleidsmakers en mensen 
die klachten ervaren van houtrook. Ook op 
 persoonlijk vlak hadden de deelnemers baat bij 
het onderzoek. Mensen voelden zich gehoord en 
zijn nu onderdeel van een grotere gemeenschap. 
Anderen hebben iets nieuws geleerd over weten-
schappelijk onderzoek.”

Meer impact creëren
Volgens Froeling is elk onderzoek gebaat bij het 
betrekken van nietwetenschappers, op wat voor 
manier dan ook. “Je creëert meer impact, vragen 
sluiten beter aan bij behoeftes, mensen voelen 
zich gehoord en zijn sneller geneigd om mee te 

doen. Wetenschap-
pers zien vooral 
obstakels en niet 
de mooie dingen 
achter die obsta-
kels. Sta ervoor 
open en laat je 
 verrassen!” 

“Mensen 
voelden zich 

gehoord”

 Wat is burger-
wetenschap?
Bij burgerwetenschap, ook bekend als 
 citizen science, spelen nietwetenschappers 
een actieve rol. Ze zijn betrokken bij één, 
meerdere of alle fases van onderzoek. 
Zo kunnen ze bijvoorbeeld helpen bij het 
opstellen van de onderzoeksvraag, ver
zamelen van data of presenteren van de 
onderzoeksresultaten. Publiek betrekken 
bij wetenschap kan veel opleveren. Behoef-
tes, vragen en ideeën vanuit de samen
leving verrijken de wetenschap en burgers 
leveren een bak aan ervaring, kennis en 
verschillende perspectieven. Bovendien 
begrijpen mensen beter hoe wetenschap 
werkt en geeft het ze handvatten om in 
actie te komen. 

Meer informatie over het onderzoek van 
Fleur Froeling vind je op charred.sites.
uu.nl/het-project

Doe ook mee aan 
 onderzoek!
We zijn op zoek naar jou! Door mee te 
doen aan onderzoek draag je op een leuke 
en  bijzondere manier bij aan een betere 
wereld. Niet alleen help je onze onder
zoekers en de wetenschap, meedoen is 
ook leuk en leerzaam. Er zijn doorlopend 
onderzoeken waar we deelnemers voor 
zoeken: van baby’s, kinderen en jong
volwassenen tot volwassenen. De onder-
werpen van ons onderzoek zijn divers, 
 bijvoorbeeld de ontwikkeling van 
 kinderen, corona, werk of huisdieren.   
sommige onderzoeken kom je naar een 
lab van de universiteit, soms komen 
 onderzoekers bij je thuis of je vult online 
vragenlijsten in.

Bekijk het overzicht op deze website en 
meld je vrijblijvend aan. uu.nl/onderzoek/
doe-mee-aan-onderzoek
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oen ik in 2004 naar 
 Nederland verhuisde, was 
het eerste dat ik kocht een 
fiets. Fietsen was gewoon 
de handigste manier om 
me te verplaatsen. In ons 

Nederlandse huishouden hadden we meer 
fietsen dan mensen; mijn dochtertje zat 
voor haar eerste verjaardag al bij mij op 
de fiets en rond haar tweede verkende ze 
de buurt op haar loopfiets. Toen ik in 2017 
terug naar Canada verhuisde, was het 
eerste dat ik kocht een auto. Dat vat het ver-
schil tussen die twee landen aardig samen.

Ook al zat ik aan de Universiteit Utrecht 
bij Stedelijke Geografie, in die tijd had ik 
nog nooit vanuit academisch perspectief 
over fietsen nagedacht. Eenmaal terug 
in Canada werd ik door mijn ervaring in 
Nederland min of meer vanzelf pleit
bezorger voor het fietsen. Ik deed mee aan 
publieke debatten over fietsen, werd lid 
van een gemeentelijke commissie en raakte 
heel erg betrokken bij het onderwerp. 

 “Meer fietsen 
dan mensen”

Inmiddels zie ik wat dat heeft opgeleverd. 
Er zijn hier nu veel meer fietspaden en op 
het stadhuis is er steeds vaker overeen-
stemming dat er meer ruimte moet komen 
voor fietsen. Kort nadat we terugverhuisd 
waren naar Canada werd mijn zoon geboren. 
Hij is nu vijf en fietst sinds deze zomer 
 zelfstandig. Het voelt heel goed om met 
mijn kinderen door de stad te fietsen langs 
fietspaden die ik zelf een klein beetje mee 
heb helpen ontwikkelen!

Mijn interesse in fietsen heeft ook invloed 
gehad op mijn academische werk. In 2022 
kreeg ik een Insight Development Grant van 
de Canadese overheid. Daarmee heb ik het 
onderzoeksproject Everybody Bikes opgezet. 
De focus van dit project ligt op mensen 
zoals ik die zowel in Canada als in Nederland 
hebben gewoond. We hebben meer dan 
 vijftig mensen geïnterviewd om te begrijpen 
hoe zij het fietsen in beide landen ervaren. 
Met die kennis willen we het fietsen in 
Canadese steden verbeteren. Fietsinfra-
structuur is belangrijk. Maar als we daar-
naast beter begrijpen wat de invloed is van 
cultuur, contact en levensstijl vanuit het 
perspectief van de mensen, dan leren we 
daarvan voor verbeteringen hier.” 

“T

“Het voelt goed  
om langs routes te 
fietsen die ik een 
beetje heb helpen 

ontwikkelen”

tekst Ulrike Schmidt
beeld George Liu

Brian Doucet komt uit 
Toronto. Hij woonde, 
 studeerde en werkte 
tussen 2004 en 2017 in 
 Nederland en haalde aan 
de Universiteit Utrecht 
zijn Master in Sociale 
 Geografie en Planologie 
en zijn PhD in Stedelijke 
Geografie. Momenteel 
bekleedt hij de Canada 
Research Chair in 
Urban Change and 
Social  Inclusion en is 
hij  Associate  Professor 
aan de School of Planning 
van de Universiteit van 
 Waterloo in Canada. 
 Everybody Bikes is een van 
de onder zoeksprojecten 
die hij momenteel leidt.

Bericht uit … Canada
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tekst  
Hanneke Olivier 

beeld  
Robin Alysha Clemens

De loopbaan van ... Eva González Pérez

‘Ik wil advocaat worden’, zei de twaalfjarige 
Eva González Pérez in de eerste klas van 
de huishoudschool. Leraren keken haar 
meewarig aan, maar zij liet zich er niet door 
ontmoedigen. Integendeel. 

oor wie bij de naam Eva González Pérez 
een belletje gaat rinkelen, maar niet meer 
helemaal weet waarom: ze speelde een 
cruciale rol in het toeslagenschandaal. 
De sociaal advocaat en Alumnus van het 
Jaar bracht structurele problemen bij de 

Belastingdienst aan het licht, wat in 2021 leidde tot de 
val van het kabinet. 

Taart bakken
Eva is twee jaar als ze van haar opa en oma in Spanje 
 verhuist naar Eindhoven, waar haar ouders een bestaan 
proberen op te bouwen. Zoals veel migrantenkinderen 
in die tijd moet ze na de lagere school naar de huishoud-
school. “Vooral mijn vader was verbaasd als ik op school 
taart had gebakken. ‘Taart bakken?! Wat ís dat voor 
school?’ Na het eerste jaar mocht ik naar de mavo.” 
Lachend: “Ik had wel beter moeten opletten, want taart 
bakken kan ik nog steeds niet.” Na de mavo, volgen de 
havo en het vwo. Het is een lange, niet altijd makkelijke 
weg. “Maar ik wilde rechten doen, dus ik zette door.” 
En dat wordt beloond: ze gaat Nederlands Recht studeren 
aan de Universiteit Utrecht. 

V

1975
Komst naar  Nederland

2000
Afgestudeerd aan de  
Universiteit Utrecht en 
beëdigd als advocaat

Doorzetten 
loont

24 Illuster — Nov 2023



2007
Zet eigen advocatenkantoor 
op  in  Helmond

2014
Vanaf 2014 raakt zij betrokken 
bij  het toeslagenschandaal, 
in 2015 wint zij hierin de 
eerste zaak 

2022
Ridder in de Orde van 
 Oranje-Nassau. Andere prijzen 
voor haar rol in het toeslagen-
schandaal: Issue Award, de 
Don Justo José Manuel 
 Maza-prijs, de Puñetas de 
Plata-prijs en (met Pieter 
 Omtzigt) de Coornhertprijs

2023
Alumnus van het Jaar 
 Universiteit Utrecht en 
lid Staatscommissie 
 Rechtsstaat

Studentenleven
“De eerste twee jaar bakte ik er niks van. Pas daarna haalde 
ik alles. Als ik nu weer zou studeren — dat is ook een tip 
voor huidige studenten — zou ik een dagdeel per week 
naar de rechtbank gaan. Zittingen bijwonen, praten met 
advocaten en de bode, kopieën vragen van verweerschrif-
ten en conclusies. Dan had ik al veel eerder gezien hoe leuk 
het vak is. Een echt studentenleven 
heb ik niet gehad en heb ik ook niet 
gemist. Ik woonde nog thuis in 
 Eindhoven en zat niet bij een studen-
tenvereniging. Mijn man en ik waren 
al samen. We vonden snel na de studie 
werk en zijn getrouwd.”

Zoek naar de gelijkenissen
Op verschillende kantoren — met 
 wisselende werksfeer en leermoge-
lijkheden — leert Eva uiteenlopende rechtsgebieden 
kennen. “Echtscheidingen kan ik niet doen, ik wil mensen 
het liefst weer bij elkaar brengen. Dan denk ik: focus 
niet zo op de verschillen, zoek de gelijkenissen! Mijn man 
is Turks, ik Spaans, maar wij zien onze mooie overeen
komsten en zijn al dertig jaar gelukkig samen.” Mede 
gestimuleerd door de ondernemerszin van haar man 
besluit Eva in 2007 met collega’s haar eigen kantoor te 
starten. In de jaren die volgen, concentreert ze zich op 
arbeidsrecht, sociale zekerheidsrecht en psychiatrisch 
patiëntenrecht. “Maar toen kwam in 2014 de klap.”

Toeslagenschandaal
“Ik merkte dat mijn man, die een gastouderbureau en 
 kinderdagverblijf had, vaak controles kreeg van de 
 Belastingdienst. Zelf kreeg ik nooit controles. En opeens 
ontvingen zijn klanten geen kinderopvangtoeslag meer. 
Ze moesten gegevens inleveren en ik dacht toen nog: stuur 

alles op, dan is het zo opgelost. Maar 
het werd niet opgelost en niemand gaf 
informatie over het waarom. Ik wist: 
dit is foute boel.” Het zou uitmonden 
in het toeslagenschandaal. Jarenlang 
viel Eva van de ene verbazing in de 
andere en tot op de dag van vandaag 
staat zij gedupeerde ouders bij. 

Word je dan niet cynisch? “Het is vreselijk dat een over-
heidsinstantie de wet overtreedt, maar andere mensen 
binnen de overheid hebben juist een positieve rol gespeeld. 
Het zijn ook altijd mensen die zorgen dat ik de moed niet 
opgeef zoals de eerste rechter die me gelijk gaf, de klok-
kenluider waardoor ik wist dat de rechter maar de helft 
van de stukken kreeg, Pieter Omtzigt die hielp de ernst van 
de zaak duidelijk te maken en de ombudsman die zich uit-
sprak. Zonder al die schakels was ik er niet gekomen.” 

Onbelangrijk
Naast een Koninklijke onderscheiding voor haar niet 
afatende inzet ontving ze vele prijzen. Maar op de vraag 
waar Eva het meest trots op is, antwoordt zij resoluut: 
“Mijn kinderen. De rest is onbelangrijk. Het gaat niet om 
status of geld, ik doe dingen om een voorbeeld te zijn voor 
mijn kinderen, zodat zij ook leren doorzetten.” 

“Mensen zorgen 
dat ik de moed 

niet opgeef”
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Als professional ben je nooit uitgeleerd. De wereld ontwikkelt 
zich bovendien razendsnel. Met de trainingen van Onderwijs 
voor professionals krijg je de inspiratie, kennis, tools en het 
netwerk om nieuwe uitdagingen in de maatschappij aan te gaan. 
Van korte cursus tot volledige master: blijf je hele leven leren 
aan de Universiteit Utrecht.

tekst Charlotte Goldhoorn
beeld Aad Goudappel

“Begrijpen  
hoe mensen  

denken”

Blijven ontwikkelen
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Van liberalisme 
tot populisme
START: juni 2024
DUUR: 5 weken
KOSTEN: € 1.095

Met de enorme uitdagingen 
 waarvoor we in de 21ste eeuw 
staan, is de roep om coherente 
 politieke visies groter dan ooit, 
maar ze worden ook gewantrouwd. 
Zijn ideologieën daarmee ook 
 onbelangrijk geworden? Met deze 
verdiepings cursus duik je in de 
aard en herkomst van klassieke en 
recente politieke ideologieën. 
 
uu.nl/ideologischlandschap

Coachen van 
startende collega
docenten
START: 23 januari 2024
DUUR: 4 maanden
KOSTEN: € 2.410 

Het coachen van startende leraren 
zorgt voor een plezierige start van 
hun loopbaan, minder uitval en 
meer effectiviteit van het lesgeven. 
In dit traject help je bij de ontwikke-
ling van docenten en werk je aan je 
eigen leerproces als coach. 
 
uu.nl/docentcoaches

Kunieke Luth is hoofdredacteur bij De Nederlandsche Bank. Zij was op 
zoek naar kennis van ideologieën om beter te begrijpen wat er speelt in 
de samenleving. Die kennis vond ze in het programma Van liberalisme 
tot populisme: inzicht in het hedendaagse ideologische landschap. 

Waarom wilde je dit programma volgen?
“Ik wilde beter begrijpen hoe mensen denken en waarover ze 
zich zorgen maken. De Nederlandsche Bank houdt zich bezig met 
zaken die heel dicht bij mensen staan zoals de stijgende prijzen, 
de ontwikkeling van de woningmarkt en toegang tot betalen. 
We hebben veel kennis in huis en die kennis willen we breder delen 
en inbrengen in het maatschappelijk debat. Dit programma van de 
Universiteit Utrecht was een mooie manier om verdieping te vinden 

in  politieke ideologieën. 
Doordat ook de geschie denis 
wordt mee genomen, begrijp je 
beter waar een gedachtegang 
vandaan komt.”

Wat heeft het programma 
je gebracht?
“Als deelnemers ga je echt met 
elkaar in gesprek over de grote 
vraagstukken van deze tijd en 
deel je ervaringen met elkaar. 
Die gesprekken boden mij veel 
inspiratie, inzicht en verdie-

ping. We werken allemaal aan vragen als: hoe zorg je ervoor dat je 
de samenleving goed inricht voor iedereen, dat  niemand buiten de 
boot valt, hoe zorg je voor duurzame welvaart? Vroeger organi-
seerde De Nederlandsche Bank vooral sessies met vakgenoten over 
actuele vraagstukken, nu met mensen uit de hele samenleving. 
Bij dit soort bijeenkomsten neem ik de kennis uit de cursus mee. 
Door te snappen waarom mensen iets belangrijk vinden, kan ik 
zorgen dat zo’n sessie beter past bij wat er in de maatschappij speelt. 
Door te kijken naar ideologische stromingen begrijp je beter wat er 
in de samenleving gebeurt. Je kunt het gesprek met elkaar daardoor 
beter voeren.”

Ook blijven 
ontwikkelen?
Kijk voor het volledige aanbod van 
Onderwijs voor Professionals op uu.nl/
professionals

Kunieke Luth (45) 

Studies: School voor Journalistiek 
(Hogeschool Utrecht), minor Geschie-
denis (Universiteit Utrecht) Functie: 
Hoofdredacteur en team coördinator 
bij De Nederlandsche Bank  

Programma bij Onderwijs voor Professionals: Van liberalisme 
tot populisme: inzicht in het  hedendaagse ideologische landschap. 
Het nieuwe  programma start weer in juni 2024. 

“Je begrijpt  
beter wat er in 

de samenleving 
gebeurt”
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et is niet dat ze thuis 
zeiden ‘Ga níet stude-
ren’. Er was vooral 
gebrek aan kennis en 
ervaring; ik had geen 
voorbeelden om me 

heen.” Aan het woord is Charisma 
 Hehakaya (31). Zij was de eerste in haar 
familie die ging studeren. “Bovendien 
speelden er thuis sociale en financiële 
 problemen”, vervolgt zij. “Toen ik in 2012 
begon met mijn bachelor Science, Business 
& Innovation had ik moeite alle ballen in 
de lucht te houden. Ik vond het lezen van 
teksten bijvoorbeeld moeilijk. Mijn 
 Nederlands was verre van goed. Ik ben 
tweetalig opgevoed: Moluks en 
 Nederlands. Het lukte me twee keer niet 
om een verplichte taaltoets Nederlands te 
halen. Ik moest ook meer wennen aan hoe 
je studeert, los van de inhoud. Bovendien 
werkte ik veel om van alles te kunnen 
 betalen: de zorgverzekering, het college-
geld, een laptop, boeken en gewoon mijn 
levensonderhoud. Daar een balans in te 
vinden, dat kostte tijd. Ik sprak bijna nooit 
een student die hetzelfde meemaakte en 
voelde me lang een buitenstaander.” 

 Charisma wil financiële drempels weg
nemen voor andere eerste generatie
studenten zodat ze meer rust en ruimte 
hebben om zichzelf te ontwikkelen. 
Daarom richtte ze in 2021 het Eerste
Generatie Fonds op.

“Het gaat niet alleen om de inhoud”
Inmiddels heeft Charisma drie masters op 
zak en is ze gepromoveerd aan de afdeling 
Beeld & Oncologie van het UMC Utrecht. 
Ze deed onderzoek naar de implementatie 
en evaluatie van een technologie die moet 
zorgen voor preciezere tumorbehandeling 
met minder bijwerkingen. “Al die opleidin-
gen zijn mooi, maar het gaat niet alleen om 
de studieinhoud. Ik heb veel meer geleerd 
dan dat, en realiseer me hoe bijzonder 
dat is. Toen ik bijna klaar was met mijn PhD 
dacht ik ‘Laat ik wat terugdoen.’ Ik keek 
welke steun voor eerstegeneratie 
studenten er al was binnen de Universiteit 
Utrecht. Dat bleek best gefragmenteerd en 
niet specifiek gericht op deze groep, terwijl 
eerstegeneratiestudenten meer finan
ciële uitdagingen en andere drempels 
ervaren. Dit kan invloed hebben op de mate 
waarin ze zich thuis voelen op de universi-

“H
tekst Universiteit Utrecht
beeld Freek van den Bergh

Mogelijk maken

Geldzorgen moeten 
de studie niet 
belemmeren!

Dr. Charisma Hehakaya
was zelf eerste-generatie-
student en is oprichter van 
het Eerste Generatie 
Fonds en van de commu-
nity University Pioneers. 
Zij zet zich in om kansen-
ongelijkheid te bestrijden 
in onderwijs, wetenschap 
en zorg. Charisma promo-
veerde in 2023 bij de 
 divisie Beeld & Oncologie 
van het UMC Utrecht.  
Zij is universitair docent op 
de afdeling Global Public 
Health & Bioethics aan het 
UMC Utrecht en is actief 
in Exposome-NL. Zij werkt 
eraan hoe informatie over 
leefomgeving en leefstijl 
kan worden verzameld en 
vertaald naar bruikbare 
informatie en implemen-
tatiestrategieën.
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PLATFORM VOOR ELKAAR

University  
Pioneers  
Community
Eerste-generatie-studenten zijn pioniers. 
Als één van de eersten uit hun gezin zijn 
ze gaan studeren. Op eigen houtje over-
bruggen ze kloven en brengen daarbij 
werelden samen. University Pioneers (UP) 
Community is een platform voor en door 
mensen die  eerste-generatie-student 
zijn of zijn geweest. Dit programma maakt 
deze studenten beter wegwijs in het 
 studentenleven en stimuleert hen om 
het beste uit hun talenten te halen. Ook 
wil UP de ongeschreven regels zichtbaar 
maken die vaak onbedoeld gelden op 
de  universiteit.

Eerste-generatie-studenten kunnen zelf 
kiezen van welk aanbod ze gebruik willen 
maken. Zo kan je een mentor krijgen, 
maar ook alleen aanwezig zijn bij activi-
teiten. De community biedt een netwerk 
en ontwikkelkansen. Je wordt geen 
 deelnemer, maar lid van de community. 
Het lidmaatschap van UP is gratis en 
prima te combineren met lidmaatschap 
van een studenten- of studievereniging. 

Meer weten of wil je ideeën delen? 
Kijk op universitypioneers.sites.
uu.nl/over-up-community of mail 
naar universitypionees@uu.nl 

teit. Daar komt bij dat eerstegeneratiestudenten niet 
altijd zelf aan de bel trekken omdat ze vaak gewend zijn 
dingen zelf uit te vinden, terwijl ze wel extra aandacht 
verdienen. Mijn doel met het Eerste Generatie Fonds is 
vooral om deze studenten te stimuleren het beste uit hun 
talenten te halen. Wat mij opvalt is dat zij goed zijn in het 
vertalen van theorie naar praktijk en het verbinden van 
verschillende werelden.”

“Mijn doel is een fonds voor de lange termijn”
Charisma gebruikt het crowdfundingplatform van het 
Universiteitfonds om in twee jaar tijd 100.000 euro bij 
elkaar te werven. De teller van het fonds staat nu op ruim 
67.000 euro. Het doel is een duurzaam fonds waarmee 
 subsidies uit het rendement verstrekt kunnen worden. “Ik 
ben heel blij met het resultaat tot nu toe! Alle geld dat we 
ophalen gaat naar materiële ondersteuning van studenten. 
Binnen ruim een jaar konden we al meer dan twintig 
 studenten helpen bij het aanschaffen van studieboeken 
of een laptop, met een taaltraining of een verblijf aan een 
buitenlandse universiteit.” Niet voor niets won Charisma 
in maart dit jaar de Diversity & Inclusion Award 2023. 

“Ik vind meer bewustzijn heel belangrijk en ik doe dit 
met plezier omdat ik het belangrijk vind. Het is mooi om 
te zien hoe je studenten meer ruimte en rust kan geven 
om zich te focussen op de studie. En ik ben blij dat Caroline 
van de Beek van het Universiteitsfonds helpt. Verder heb 
ik een groep ambassadeurs: eerstegeneratiestudenten, 
medewerkers en andere studenten die het fonds helpen 
promoten in hun eigen faculteiten. Bewustzijn onder 
medewerkers en studenten vind ik heel belangrijk. 
Daarom heb ik ook University Pioneers Community 
 geïnitieerd, een mentorprogramma waarmee we ook 
de bestaande initiatieven met elkaar willen verbinden. 
 Eerstegeneratiestudenten verdienen steun! Daarmee 
wordt het onderwijs toegankelijker voor iedereen.”  

Help mee! 
Het Eerste Generatie Fonds ondersteunt studenten voor 
wie studeren niet vanzelfsprekend is. Het doel is dat zij 
minder financiële zorgen hebben en zich meer thuis 
voelen op de universiteit. Het fonds verstrekt niet alleen 
subsidies, maar deelt ook verhalen van 
 studenten. Help je mee om er een fonds van 
te maken voor de lange termijn? Via onze 
 crowdfundingpagina regel je gemak kelijk 
een eenmalige gift of een door lopende 
 periodieke schenking. Steun.uu.nl/ project/
first-generation-fund 
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Studenten
protest

Toen/Nu

Onder een groeiende groep studenten heerst grote 
onvrede over het gebrek aan inspraak. Op 6 oktober 
eisen zij, vanaf de tribune van de curatoren

vergadering, dat de curatoren een uitspraak doen over de openbaarheid 
van de vergaderingen van het dagelijks bestuur van de universiteit. 
De vergadering wordt geschorst, de curatoren bespreken tijdens hun 
lunch elders nog enkele zaken. Ze weigeren echter in te gaan op het 
 verzoek tot openbaarheid, ondanks een telefoontje van de studenten 
die inmiddels met zo’n vijftigen de ‘curatorenkamer’ in het pand 
Achter de Dom 7 bezetten.

1969

Door het hele land bezetten studenten in mei 
 universiteitsgebouwen om hun zorgen over de 
 klimaatnoodtoestand te uitten. In Utrecht neemt 

de groep ‘End Fossil Occupy Utrecht’ op 8 mei de hal van het Minnaert
gebouw in. In een manifest eisen zij onder andere dat de universiteit 
alle banden met de fossiele industrie verbreekt. De bezetting verloopt 
relatief rustig. Het  College van Bestuur gaat op verschillende momenten 
in gesprek met de studenten. Hoewel de eisen van de actievoerders naar 
eigen zeggen niet beantwoord zijn, vertrekken zij na drie dagen. Maar 
niet voordat een protest mars naar het Bestuursgebouw hun statement 
nog eens benadrukt.

tekst Tessa
beeld DPG Media via 
Het Utrechts Archief, 
Universiteit Utrecht

2023

BEZETTING
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tekst Martine Jansen
beeld Robin Alysha Clemens

Ik wil kinderen  
helpen hun plekje 
te vinden

Afgestudeerd! En nu ...

Sisi Chen wist al vroeg dat ze het onderwijs 
in wilde. Al op de basisschool las ze voor 
aan kleuters en besefte ze dat ze hier iets 
mee moest. De behoefte aan een bredere 
blik en de drijfveer om te blijven leren 
deed Sisi besluiten een wetenschappelijke 
opleiding te volgen. De liefde voor theorie 
en praktijk past ze nu toe door twee banen 
te combineren: ontwikkelen van les
materiaal en lesgeven. 

Dat zal nog best lastig zijn, twee banen naast 
elkaar? “Ja, het was even zoeken naar de 
juiste balans, maar die lijk ik nu wel te 
hebben gevonden. Als er kansen op mijn 
pad komen, dan pak ik ze met beide handen 
aan. Zo ben ik dan ook weer. Niet te lang 
over nadenken. Je kunt altijd nog bijsturen. 
Dat komt misschien ook door mijn achter-
grond. Mijn ouders komen allebei van het 
platteland in China. Zij hebben niet veel 
kansen gekregen.” 

Heeft je interesse in de invloed van sociaal
economische status op leerlingen daarmee 
te maken? “Ja, ik denk het wel. Als je zelf 
een andere etnische achtergrond hebt, ben 
je toch benieuwd naar de impact van die 
achtergrond op je ervaringen en relaties. 
Mijn begeleider gaf me de tip sociaal

economische status als thema bij mijn 
onderzoek voor mijn masterscriptie te 
betrekken. Ik heb toen voor mijn scriptie 
onderzocht hoe en of etniciteit en 
 socioeconomische status van invloed 
zijn op sociale relaties in de klas. Het 
blijkt dat kinderen met een hoge sociaal
economische status leuker worden 
 gevonden dan kinderen met een lagere 
status. Dat is natuurlijk best schokkend. 
Daar moeten we wat mee.” 

En nu …?
“Ik wil kinderen helpen hun plekje te 
vinden in de maatschappij. Maar ik wil 
er ook voor zorgen dat ze plezier krijgen 
in school en leren. Ook ga ik een vervolg 
geven aan een initiatief dat ik vorig jaar 
ben gestart met een vriendin en oud
studie genoot. Zij werkt in Spanje en 
we hebben een Engelstalig samen
werkingsproject opgestart tussen 
onze basisscholen. De leerlingen zijn 
er dolenthousiast over. Privé ga ik wat 
meer tijd besteden aan mijn hobby’s. Ik 
wil voor het einde van het jaar op spitzen 
kunnen dansen en ook pianospelen en 
schilderen weer oppakken. Dat heb ik 
 tijdens mijn studie allemaal een beetje 
verwaarloosd.” 

Sisi Chen (24) 
haalde in 2021 haar 
bachelor Academische 
Lerarenopleiding Primair 
Onderwijs aan de Univer-
siteit Utrecht. In 2022 
rondde ze haar 
master Onderwijsweten-
schappen af. Voor de 
scriptie die ze hiervoor 
schreef, won ze in septem-
ber 2023 de Vliegenthart 
Scriptieprijs. Sisi werkt 
sinds 2022 parttime als 
leraar op basisschool 
WereldKidz in Veenendaal. 
Met ingang van 2023 is zij 
ook parttime ontwikkelaar 
van lesmateriaal bij Educa-
tieve Uitgeverij Delubas.

Dit interview verschijnt in een langere versie 
ook op DUB, de onafhankelijke nieuwssite 
van de Universiteit Utrecht. Op dub.uu.nl 
lees je al het actuele nieuws en achter-
gronden van de universitaire gemeenschap.
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“Eind dit jaar 
wil ik op spitzen 
kunnen dansen”

33Nov 2023 — Illuster



Op welke  
klimaatvraag zoek 
jij het antwoord? 
Hoeveel CO2 bespaar ik als ik de ver warming 
wat lager zet? Wat is het verschil tussen milieu 
en  klimaat? Wie een klimaat vraag stelt aan 
de  Klimaathelpdesk van de Utrecht Young 
 Academy en  Scientists4Future NL krijgt 
 antwoord van een wetenschapper, inclusief 
‘peer review’ zoals gebruikelijk is in de 
 academische wereld. In enkele maanden 
tijd kwamen er al 150 vragen binnen. 
De onderzoekers die verbonden zijn aan 
de Klimaathelpdesk zetten alle antwoorden 
online en bouwen zo een kennisbank van 
wetenschappelijk onderbouwde antwoorden 
die precies aansluiten bij vragen die 
mensen hebben. 

Klimaathelpdesk.org

WETENSCHAP

Tips

Hoe machtig is 
het Inter nationaal 
 Strafhof?
Het Internationaal Strafhof (ICC) in Den Haag 
heeft een arrestatiebevel tegen Poetin uitgevaar-
digd. Dankzij een enorme hoeveelheid bewijs
materiaal zoals video’s die in het geheim zijn 
opgenomen door burgers kon het hof sneller 
handelen dan ooit. Maar de kans dat hij voor de 
rechter komt is klein. Wat is het nut van het 
berechten van autocratische leiders zoals Poetin? 
Helpen processen voor oorlogsmisdaden een land 
vooruit of frustreren ze vredes inspanningen? 

Historica dr. Iva Vukušić (UU) spreekt over de 
kracht van strafhoven en tribunalen bij het 
 aanpakken van inter nationaal onrecht. Politiek 
antropoloog dr. Ewa Strzelecka (VU) neemt ons 
mee naar Jemen. De VN noemde de oorlog die daar 
al acht jaar woedt de grootste humanitaire ramp 
van onze tijd. Waarom is er nog niemand voor 
veroordeeld? Hoe krijg je gerechtigheid in een 
‘vergeten oorlog’?

De lezing is op maandag 4 december, van 20.00 tot 21.30 
uur in het Academiegebouw van de Universiteit Utrecht. 
De toegang is gratis. Je kunt ook online deelnemen.  
Alle lezingen van Studium Generale kun je terugkijken 
op sg.uu.nl/video.

OORLOG EN VREDE
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UUnited Muziekfestival
21 maart 2024 Het  UUnited Muziekfestival 
van cultureel  centrum Parnassos in Tivoli-
Vredenburg barst los. In december wordt 
de line-up bekend. Tickets zijn te koop vanaf 
 januari 2024. parnassos.uu.nl/uunited2024

WomenNetPhysics 
22 maart 2024 De Universiteit Utrecht 
 organiseert WomenNetPhysics; de eerste 
Nederlandse conferentie met als thema 
de positie van vrouwen in Natuurkunde.  
uu.nl/en/research/womennetphysics 

Cabaretpodium
Tot en met april 2024 Kom je lachspieren 
 trainen bij het Cabaretpodium van  Parnassos. 
Op veel vrijdagavonden tussen december en 
april. Voor een schappelijke prijs ga je helemaal 
stuk: de entree is € 16.
parnassos.uu.nl/agenda

Veritasreünie 1974
Mei 2024 Op een nog vast te stellen  zaterdag 
in mei 2024 vindt de  ‘Kroonjaar reünie’ van 
 Veritas plaats, voor leden die in 1974 aan-
kwamen. Mail voor meer informatie en aan-
melding naar hans@hansgroenhuijsen.nl 

Sharing Days 2024
3 t/m 8 juni 2024 Dit alumni-festival  
biedt een bomvol programma met tal van  
activiteiten op het gebied van wetenschap, 
onderzoek, sport en cultuur. Noteer de 
datum alvast in je agenda en check  
uu.nl/sharingdays voor meer informatie.

Kijk voor alle alumni-evenementen  
op uu.nl/alumni/agenda

Save  
the  

date

Tips

Universiteit 
Utrecht en 
koloniale 
 kennis

Antropoloog en historicus Henk van Rinsum presen-
teerde afgelopen oktober zijn boek Universiteit Utrecht 
en koloniale kennis. Al vanaf 1636 leverden Utrechtse 
wetenschappers via hun werk bij dragen aan het idee van 
Westerse superioriteit tegenover het (nog) niet ontwik-
kelde Zuiden. De Universiteit Utrecht raakte betrokken bij 
slavernij en ook bij de afschaffing ervan. Dit gegeven loopt 
als een rode draad door het boek van Van Rinsum, voor
malig medewerker van de universiteit. Verschillende 
faculteiten zijn bezig met onderzoek naar hun koloniale 
verleden; dit boek schept daarvoor een kader. 

Scan de QR-code voor  
meer informatie.

SLAVERNIJVERLEDEN

Artikel 1 
in beeld
“Hij is indrukwekkend 
groot geworden en zó prach-
tig. We zijn enorm trots en blij.” 
Op een van de drukste kruispunten 
van Utrecht, vlakbij het Centraal Station 
en de Ulu moskee zorgden Marc Hanna en Giel Heeringa 
voor een metershoge muurschildering die de waarde 
van de Grondwet en Artikel 1 in het bijzonder benadrukt. 
Als rechten studenten namen Giel en Marc dit initiatief 
naar aanleiding van een studieopdracht. Juist om dit aller-
mooiste artikel, dat van gelijke behandeling van mensen 
én de Grondwet als geheel, te doen leven bij jongeren. 
De 175ste verjaardag van de Grondwet was op 3 november.

MUURSCHILDERING
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Geen 
wetenschapper
Het is juli en ik fiets door herfstachtig weer, 
malend over een column passend bij 
“Iedereen is een wetenschapper”. Als je een 
titel toedicht aan iedereen verliest hij alle 
betekenis: “De NTR, speciaal voor iedereen”. 
En toch ben ik blij er eindelijk bij te horen, 
ik heb altijd al graag mee willen doen met 
de wetenschappelijke identiteit, bij voor-
keur zonder het werk daarvoor te hoeven 
verrichten. Ik heb niet eens overwogen 
om me vier jaar lang vast te bijten in het 
emotionele misbruik dat in Nederland een 
PhD heet. Dat neemt niet weg dat ik spijt 
heb niet tot de hoogst opgeleide groep van 
Nederland te horen. Ik vind het namelijk 
nogal irritant als iemand zich boven mij 
stelt, dat is nog erger als iemand denkt 
slimmer te zijn. Zie daar mijn PhDspijt, 
tot aan vandaag dan, want nu is iedereen 
een wetenschapper.

Infatie is de trend van 2023 en nergens 
sloeg de infatie zo hard in als bij de titel 
wetenschapper. Een beetje erosie geeft 
de ivoren toren van wetenschappelijk 
Nederland glans, maar te veel spoelt het 
fundament weg waar deze op gebouwd is. 
En de toren moet juist nu blijven staan. 
Het verschil tussen wetenschapper en 
mensmeteenmening moet duidelijk 
blijven. Een wetenschappelijke waarheid 

staat boven een mening: de effecten en 
oorzaken van klimaatverandering zijn 
onderbouwde feiten. En de feiten worden 
deze zomer duidelijk: nog nooit waren de 
bosbranden zo heftig, was er zo weinig ijs 
op de noordpool of waren de oceanen zo 
warm. Binnen de klimaatwetenschap is er 
al jaren een breed gedragen consensus over 
de ernst en de oorzaak van het probleem. 
De ernst dringt pas door bij de grote massa 
als men het zelf ziet.

Als alumnus van de Universiteit Utrecht 
vorm ik mijn mening uiteraard op weten-
schappelijke wijze. Maar niet nu, nu zit ik 
op de fiets tijdens de meest herfstige juli 
ooit en heb ik het koud. En eventjes luister 
ik naar het stemmetje van de in mij ver-
scholen ongenuanceerde meningoom dat 
fuistert: “Deze zomer zou met afstand de 
wereldwijd heetst gemeten zomer ooit zijn, 
maar waarom is het dan zo belachelijk 
koud?” En daaruit is alleen te concluderen 
dat in mijn geval het ontbreken van de 
hoogste universitaire titel volkomen op 
zijn  plaats is: ik ben geen wetenschapper.

Tim Kroezen
Tim haalde in 2013 zijn BSc Life Sciences op Univer-
sity College Utrecht en vervolgend een MSc Energy 
Science aan de Universiteit Utrecht. In 2022 won hij 
het Groninger Studenten Cabaret Festival.

Tim illustreert

beeld Ed van Rijswijk

A
dr

es
w

ijz
ig

in
g?

 Z
ie

 h
et

 c
ol

of
on

 o
p 

pa
gi

na
 2

.


